
 
 
 
 

ACTA ASSEMBLEA DE VILAFRANCA EN COMÚ. 20 desembre 2021 

 
 
Reunits a una sala de l’Escorxador, l’assemblea general ordinària de Vilafranca en 
Comú, el dia 20 de desembre de 2021 a les 10 hores, amb el següent Ordre del Dia: 
 

1) Aprovació acta darrera assemblea del 15 de novembre 

2) Debat sobre els punts de l’Ordre del Dia del Ple Municipal del dia 21 de 

desembre 2021 

3) Informacions vàries organitzatives 

 

DEBAT SOBRE L’ORDRE DEL DIA DEL PLE DEL DIA 21 DE DESEMBRE. 
 
 

2. 23/2021/1014 CALENDARI PLENS; Aprovació, si escau, del calendari 
de Plens i Comissions per l’any 2022 

 
S’informa i s’aprova.. 
 
 

3. 3/2021/1216 – MODIFICACIÓ ORDENANCES FISCALS. Aprovació 
de la resolució de les al·legacions presentades sobre l’expedient de 
modificació de les Ordenances Fiscals per a l’exercici 2022. 

 
VeC ha presentat 16 al·legacions, ERC 8 i la CUP 4. Només n’han estimat una d’ERC. 
Els arguments han estat tècnics i polítics. 
 
D’al·legacions cap estimades. Les nostres són mediambientals i de perspectiva de 
gènere. Es un govern continuista (i a vegades regressisu) i que no afronta els reptes 
que té la Vila. 
 
Es qüestiona l’OOFF que no recull incentius pel compostatge casolà. Ni l’ús de les 
deixalleries.  
 
Nosaltres proposem mesures per facilitar les activitats culturals a la Vila 
 (com l’utilització de Cal Bolet) 
 
Tarifació social. 
 
Progressivitat fiscal, pel que fa a l’IBI (no residencials ?) Se’ns respon que l’IBI ja és un 
impost progressiu, i no ho és. 
 
Perquè treuen mesures que se suposa que son millores socials (grans tenidors?)  
 
Votem en contra de les OOFF definitives. 
 
 
 

4. 1/2021/1619 – PRESSUPOST GENERAL. Aprovació del Pressupost 
General de la Corporació per a l’exercici 2022. 

 



 
 
 
Vam tenir una reunió amb l’Aureli, i li vam fer arribar les nostres propostes. 

-Ciutat en perspectiva de gènere i infants. 50.000 per pacificació del trànsit i 
mobilitat. – Millora il·luminació punts foscos 30.000  
-Inversions en habitatge social i lloguers i ajuts lloguers (arribar als 500000 €) 
-Segona Biblioteca (150.000 € per fer un estudi). Estudi sobre usos de l’antic 
hospital i manteniment de a seva activitat cultural. 
-Partida per posar en marxa les comunitats energètiques locals. 
-Pla local de sanitat 
-Augment subvencions funcionament Biblioteca Torres i Bages; augment 
subvenció entitats animalistes… 
No compartim les tendències externalitzadores de molts serveis 

- No hi ha cap partida destinada a pressupostos compartits. 
 
Com s’hagués finançat: Si s’haguessin aprovat algunes de les nostres al.legacions 
a les ordenances s’hagués tingut més ingressos. Per altra banda, incorporació del 
romanent. Nosaltres estem per un altre model. 
 
Votació en contra del total del pressupost consolidat, perquè les nostres propostes 
no s’han acceptat. Però si hem aprovat pressupostos d’entitats municipals. Però no 
el conjunt. 

 
 

5. 65/2021/1470 – NOMENAMENT DIRECTORA DE TURISME. Donar 
compte del decret de nomenament Directora de Turisme. 

 
 

6. 47/2017/RH_CMC – PRÒRROGA CAP DE SISTEMES. Donar compte 
del decret de pròrroga del Cap de Sistemes de la informació i noves 
tecnologies. 

 
S’informa sobre el procés de selecció de la figura de Director/a de Turisme. Es debat 
sobre el director d’informàtica 
(No son temes que s’aprovin)  

 
 

7. 1/2021/1287 – PLA D’ORDENACIÓ DE RECURSOS HUMANS. 
Aprovació del ple d’ordenació de recursos humans de l’Ajuntament. 

 
Votem a favor del Pla de Personal, però hem seguit un model de precaritzar, creant 
places fixes no de funcionaris, i precaritzant amb contractes temporals. Critiquem el 
perquè hem arribat aquí. 
 

 
 

8. 7/2021/1274 – SERVEI DE RECOLLIDA I GESTIÓ DELS OLIS. 
Delegació del servei de recollida i gestió dels olis i els greixos 
d’origen vegetal o animal destinat al consum humà a favor de la 
Mancomunitat Penedès.-Garraf. 

 
S’aprova 
 
 

9. 8/2021/1274 – SERVEI DE RECOLLIDA I GESTIÓ DE RESIDUS 
TÈXTILS. Delegació del servei de recollida i gestió de residus tèxtils 
municipals a favor de la Mancomunitat Pdès.- Garraf. 

S’aprova 



 
 
 
 

10. 58/2021/1029 – MOCIÓ COMUNITATS ENERGÈTIQUES LOCALS. 
Moció que presenta el grup municipal de VeC per al impuls de 
comunitats energètiques locals. 

 
Es tracta d’omplir les teulades d’edificis públics amb plaques, i que aquesta producció 
es pugui fer partícep a d’altres particulars.  (veure Punt Segon de la Moció) 
 
 

11. 59/2021/1029  – MOCIÓ SETÈNCIA DEL  25% DEL  TSJC.  Moció 
que presenta el grup municipal d’ERC sobre la sentència del 25% 
TSJC i de suport i adhesió al manifest de SOMESCOLA.CAT. 

 
Hem aprovat afegir un punt: instar al Govern de la Generalitat que adopti les mesures i 
doti de recursos econòmics i de plantilles necessàries als centres. 
 
Dir que és actualment un model d’èxit es posa en dubte, ja que en un principi ho era, 
però actualment el català no gaudeix de gaire boina salut, i no pas per culpa de Madrid  
 
Votar a favor de la Moció 
 
 
 
12. PRECS I PREGUNTES 

 
Mal funcionament del CAP del Penedès, que maltracta els ciutadans. No ajuda a 
persones amb pocs recursos tecnològics a resoldre el certificat Covid, que diuen que 
s’ha d’anar a demanar ajuda als Serveis Socials. 
Tercera dosi de vacunes (a determinats col·lectius). Les dues primeres si complies els 
requisits, anaves al CAP i et vacunaves. Ara t’ho fan demanar per Internet. Hi ha gent 
que no es desenvolupa bé amb Internet. 
Crec que l’Ajuntament hauria de prendre una posició de vetllar perquè s’atengui bé. I 
faci les gestions oportunes davant del CAP i exigeixi que s’atengui bé a  les persones. 
 
Preguntar com és que es van facilitar tires de plàstics per aplaudir que es van donar a 
la Semi Marató de l’espirall.  
 
Desratització. Avisen...?  Perquè sembla que algun gos s’ha intoxicat... 
 
 
Punt 3). Informacions vàries organitzatives: Informació sobre el Consell Escolar 
Municipal 
 
La representant de VeC al Consell Escolar municipal informa a l’assemblea sobre el 
contingut de la darrera reunió del CEM: Tot seguit es transcriu l’informe: 
 

RESUM CONSELL ESCOLAR MUNICIPAL 1/12/2021 
 
Convocat l’1 de desembre, de les 7 a 2/4 de 9 del vespre, amb el següent ordre del 
dia: 
  

1.      Informació dades d’escolarització curs 2021-202  
2.      Valoració conjunta de l’inici de curs. 
3.      L’ús de la llengua catalana als centres educatius 

 



 
 
 

comptarem amb la presència de Rosa Vidal Bassa, assessora LIC (Llengua, 
Interculturalitat i Cohesió Social) del Servei Educatiu de l’Alt Penedès del 
Departament d’Educació de la Generalitat, que ens aportarà informació sobre el 
punt 3 de l’ordre del dia. 
 
4.      Torn obert de paraules 

 

Poca assistència: 11 persones i una d’elles és un nou membre, és diu Anna Violeta 
Jiménez i és representant del sindicat CGT Barcelona Comarques.  

1. Dades d’escolarització – Són penjades a la pàgina web de l’ajuntament. Van 

tancar la recollida de dades al novembre: 

7100 alumnes escolaritzats des de P3 a 16 anys 
2000 en post obligatori (tot oferta pública) 
Fan un total de 9800 alumnes  
Expliquen que: 
- PCI són 15 places (alumnat de 16 a 21 que no té el graduat ESO) 
- IFES – 12 places (alumnat amb discapacitats) 
- Cicle formatiu enologia – 20 places (subvencionades per l’Ajuntament) 
Preguntem si es dóna resposta a tota la demanda i ens responen que no ens 
poden donar les dades però que no hi ha grans desajustos. 
Tenen vacants a cicles formatius de la branca industrial. Són feines molt 
demandades i ben retribuïdes però l’alumnat no ho tria. Pensen que és per 
manca d’orientació; hi estan treballant. 
Ens diuen que formen part de la taula de formació professionalitzadora que aviat 
es trobaran i  que tindran dades. 
Constaten que la tendència és una davallada del nombre d’alumnes a educació 
infantil, i el nombre més alt ara mateix és als Instituts. 
 

2. L’ús de la llengua catalana als centres educatius. (era el punt 3 però acordem 

fer-ho ara i deixar el punt 2 per després) 

La Rosa Vidal (assessora LIC) ens passa una presentació mentre ens va 
explicant (ens va enviar la presentació per correu l’endemà). 
 
 
Adjunto l’enllaç de la presentació: 
https://www.canva.com/design/DAExNJuZN2I/cmIL-
hshslWNnwawBcXzuw/view?utm_content=DAExNJuZN2I&utm_campaign=desi
gnshare&utm_medium=link&utm_source=publishsharelink 
 
Va estar interessant les dades que va donar. 
Quan van parlar de les actuacions en xarxa que es duien a terme en relació a la 
llengua, vaig preguntar si es donaria continuïtat a la formació que reben les 
famílies actualment a l’escola per aprendre català i que només durarà aquest 
primer trimestre. 
Ens responen que van fer una llista única i per posar-ho fàcil a les famílies ho 
fan a les escoles, 3 dies a la setmana 2 hores a la tarda. L’Ajuntament ha posat 
els mestres.  
Els dic que ha estat un èxit i que caldria fer el possible per a que tingués 
continuïtat els propers trimestres, ja que ens sembla bàsic que les famílies 
puguin ajudar els seus fills i filles amb els deures, entendre les notes que els 
enviem, etc... Diuen que de moment han fet això i que ja veuran si ho poden fer  
 

https://www.canva.com/design/DAExNJuZN2I/cmIL-hshslWNnwawBcXzuw/view?utm_content=DAExNJuZN2I&utm_campaign=designshare&utm_medium=link&utm_source=publishsharelink
https://www.canva.com/design/DAExNJuZN2I/cmIL-hshslWNnwawBcXzuw/view?utm_content=DAExNJuZN2I&utm_campaign=designshare&utm_medium=link&utm_source=publishsharelink
https://www.canva.com/design/DAExNJuZN2I/cmIL-hshslWNnwawBcXzuw/view?utm_content=DAExNJuZN2I&utm_campaign=designshare&utm_medium=link&utm_source=publishsharelink


 
 
Comento també la necessitat de traductors per les entrevistes amb les famílies. 
Em responen que el Departament abans tenia traductors i ara no ( com si fos 
només una cosa del Departament d’educació) 
Una dada que em sembla interessant és que amb la xarxa d’alfabetització, 
intervé educació amb l’OME adults, serveis socials, convivència, Consell Escolar 
i Inspecció i intervenen Càritas, Creu Roja, Escola d’adults i ara els taller que 
hem anomenat anteriorment. Acaba sent una proposta comarcal i s’han atès 120 
famílies en els tallers. 
 
Interessant també el que està pensat fer a Vilafranca pe promocionar l’ús de la 
llengua catalana asl centres educatius. Hi ha dues vies obertes: 
1) CPNL – es formarà el claustre dels centres que ho demanin 

2) Pla nacional de la llengua – grup impulsor amb 5/6 sessions de treball 

aplicatiu. Hi ha 3 centres de Vilafranca interessats. 

Ens ha dit també que l’ús social de la llengua en persones immigrades és més 
alt que en altres zones. 
El Consell Escolar de Catalunya ha elaborat un manifest en defensa de la llengua 
al qual ens demanen que ens adherim. A tots ens sembla bé, ens l’envien per 
mail i l’adjunto el document en pdf com annex d’aquest resum o també es pot 
llegir en aquest enllaç: https://comunicacio.vilafranca.cat/noticies/el-consell-
escolar-municipal-de-vilafranca-sadhereix-al-manifest-en-defensa-del-model  
Recorden també que el dia 18 de desembre hi ha convocada una mobilització 
en defensa del model l’escola catalana a Barcelona convocada per Som escola. 
 

3. Valoració conjunta d’inici de curs.  + 4. Torn obert de paraules 

 

• Preguntem com ha anat la FP a Vilafranca i comarca. 

Comenten que ha encaixat prou bé l’oferta amb la demanda, que han quedat 
vacants als graus formatius de la branca industrial, que pertanyen a la taula 
professionalitzadora que s’ocupa de la formació continua, els graus i 
l’ocupacional. 
Estan engegant línies d’acció per acreditació laboral ARSENAL i enoturisme. 
Pel tema d’orientació, tots els centres d’ESO s’han adherit a la Fundació 
Bertelsmann 

• Es demana si no es fa una Memòria d’educació. Ens diuen que sí i que la pengen 

a la web 

• Parlem dels ajuts a l’escolarització i per vetlladores 

Tornem a preguntar sobre les dades dels ajuts donats per l’Ajuntament aquest 
curs. La resposta és que és responsabilitat del Departament d’Educació i que 
gairebé tots van a escoles d’alta complexitat. Servei d’educació de l’Ajuntament 
considera que això no és equitatiu, no comparteixen els criteris de distribució. 
Diuen que han demanat les dades dels PMOE (Pla de millores d’oportunitat 
educativa) i diuen que el departament no les ha donat, que tenen una reunió amb 
el conseller i el director dels Serveis Educatius. 
Afegeixen també que el nou decret prohibeix que els ajuntaments interfereixin. 
La representant d’ERC demana pels ajuts rebuts per suport extraescolar i ed. 
Compensatòria. I la resposta és que ho destinen a altres coses com el projecte 
Edunauta, Casal d’estiu, abandonament escolar prematur i altres projectes fora 
de l’horari escolar. 
Quan a les vetlladores, la representant de PSC pregunta si tots l’alumnat de 
necessitats educatives està atès, perquè arriba des de les escoles que falten  

https://comunicacio.vilafranca.cat/noticies/el-consell-escolar-municipal-de-vilafranca-sadhereix-al-manifest-en-defensa-del-model
https://comunicacio.vilafranca.cat/noticies/el-consell-escolar-municipal-de-vilafranca-sadhereix-al-manifest-en-defensa-del-model


 
 
 
vetlladores.  La resposta és que les hores i el personal els posa el Departament 
i que els consta que a Vilafranca tots els centres els estan atenent. La regidora  
comenta que en això tenen cura i que la informació que reben de les escoles és 
que aquest alumnat està atès. Segons el Decret 11/21, la Generalitat ha 
d’assumir l’escolarització de l’alumnat NESE. 
També comenten que ha hagut canvis en els Serveis Territorials i potser això ha 
afectat.  
L’Anna Violeta (sindicat) vol comentar sobre el punt d’inici de curs el que com a 
sindicalista li ha arribat de les escoles: 
- No reben ajudes per anar a la piscina, sortides, etc. 

- Demanen rebaixar la ratio amb el tema covid, perquè així puja la qualitat 

educativa 

- Que falten vetlladores a inici de curs i que triguen mesos en arribar a les 

escoles 

- Interessats en si la distribució de la matrícula viva és equitativa entre escola 

concertada i pública 

La resposta és que dels 3 primers punts s’ha de fer càrrec el Departament 
d’educació i l’últim comenten que a Vlifranca s’ha fet bé i és equitatiu, com sap 
el representant de les AFA´s i company nostre Antonio D. 

• Menjadors escolars. 

Hi ha queixa de que falten vetlladores per l’alumnat vulnerable. 
La resposta és que la majoria d’escoles les gestionen les AMPA’S i que, 
habitualment, es genera prou superàvit com per contractar personal de suport 
per atendre alumnat amb necessitats educatives especials. 
I a més com és en horari escolar li correspon al Departament d’Educació. Tot i 
així, consideren que són proactius en la detecció de necessitats NESE al 
menjador i que poden assegurar que no s’ha quedat ningú sense menjador. 
 

 
He de dir que han quedat preguntes per fer però no hi havia més temps, volien 
plegar a l’hora. S’ha dedicat temps a la xerrada de la LIC sobre l’ús de la llengua 
i això sempre resta temps per parlar al CEM. 

 
 
 
I sense cap tema més a tractar, s’aixeca l’Assemblea, a les 21 hores del dia de 
l’encapçalament, 
 
 

 
Vilafranca del Penedès, 20 de desembre de 2021. 


